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ســخنگوی وزارت امور خارجه درمورد قطعنامه 
احتمالی شورای حکام علیه ایران براساس پیش 
نویس قطعنامه ارائه شــده از سوی تروییکای 
اروپایی و آمریکا تصریح کرد: در مورد نتیجه جلسه 
پیش داوری نمی کنیم، ولی ما متناسب با اقدام و 

اتفاقی که بیفتد پاسخ  می دهیم.
به گزارش ایســنا، ســعید خطیب زاده در گفت وگوی زنده با 
بخش خبری درباره ارسال پیش نویس قطعنامه علیه ایران به 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: همان طور که 
می دانید  نشست فصلی شورای حکام آژانس در حال برگزاری 
است، که از دیروز آغاز شده است و چند روز ادامه خواهد داشت.
وی بــا بیان این که به صورت معمــول دو موضوع پادمانی 
مربوط به ایران و گزارش اجرای برجام که به صورت فصلی ارائه 
می شود در دستورکار بوده است گفت: البته موضوعات دیگری 

هم در دستورکار است.
 این دیپلمات ارشــد ایرانی گفت: متاسفانه مدیرکل آژانس 
گزارشی را به صورت شــتاب زده ارائه کرده است که پیش از 
این که منتشر کند در پارلمان اروپا همین موارد را قبلا یک بار 
دیگر گفته بود و همان موقع نیز ایران موضع گرفت و اعلام کرد 
که با توجه به این که هنوز دور سوم رایزنی ها بین ایران و آژانس  

انجام نشده، جمع بندی مدیرکل در پارلمان اروپا به گونه ای 
است که انگار از قبل تصمیمی گرفته شده که گزارش آژانس 

جهت گیری و موضع گیری خاصی را داشته باشد.
خطیب زاده با بیان این که گزارش ارایه شــده دقیق نیست، 

تصریح کرد : ما صریح و روشن گفتیم که این گزارش بی اعتنا 
به تمامی اقدامات و پاســخ هایی که ایران با دقت و به صورت 
فنی ارائه کرده، است. ما از پنجم مارس ۲۰۲۲ و نیمه اسفند تا 
امروز سه دور نشست با آژانس بین الملی انرژی اتمی داشتیم و 

یک بار هم به صورت مکتوب نظرات و پاسخ های خود را ارائه 
کردیم.سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید مجدد مبنی بر این 
که این گزارش علاوه بر این که دقیق نیســت و بی اعتنا به 
اقدامات ایران است، تلاش دارد که یک روایت شاذ و بعیدی را 
در خصوص برنامه های هسته ای ایران جا بیندازد که بیشترشان 
بر اساس موارد ادعایی است، در همین ارتباط  افزود: معلوم است 

رد پای رژیم صهیونیستی در آن وجود دارد.
خطیب زاده گفت: همان طور که آقای امیر عبداللهیان وزیر 
امور خارجه اعلام کردند، ما به هیچ وجه نه این گزارش را قبول 
داریم و نه اقدام این ســه کشور اروپایی به همراه آمریکا برای 
تصویب قطعنامه علیه ایران. ما این اقدام را برخلاف دیپلماسی 
می دانیم آنها تلاش می کنند قطعنامه ای را ارائه کنند، ما این 
قطعنامه را سازنده نمی دانیم و معتقدیم که این اقدامات هم در 
مسیر کل همکاری های ما با آژانس و هم مذاکرات اثرات منفی 
خواهد داشت و بانیان این قطعنامه باید بدانند هر چقدر هم این 

قطعنامه را شکلی معرفی کنند از نظر ما مردود است.
خطیب زاده خاطر نشان کرد: ما از همه اعضای شورای حکام 
خواسته ایم که مراقب نیات رژیم صهیونیستی و کشورهای 
ارائه کننده قطعنامه باشند و به این قطعنامه رای منفی بدهند تا 
پنجره ای که ایران برای دیپلماسی ایجاد کرده در مسیر خودش 

باز بماند.
خطیب زاده در پاســخ به ســوال دیگری در مورد مخالفت 
کشورهایی همچون چین و روسیه با این قطعنامه و ارزیابیش 
از نتیجه شورای حکام خاطرنشان کرد: البته رویه های آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و شورای حکام مشخص است که به چه 
سمتی خواهد رفت. ۳۵ عضو شورای حکام نظرات خود را اعلام 
خواهند کرد و ایران هم به عنوان ناظر، نظرات خود را می گوید.

خطیب زاده با بیــان این که امیدواریم با توجه به آنچه گفته 
شده سه کشــور اروپایی و آمریکا از مسیر اشتباه خود  در این 
ارتباط عقب نشینی کنند گفت: قطعا هم چین و هم روسیه و 
هم آنچه ایران گفته مبنی بر مخالفت است واگر موضوع به رای 
گیری گذاشته شود، باید دید رای منفی این دو کشور و احتمالا 
کشورهای دیگر به چه سمتی کل این موضوع را خواهد برد.؟ 
آنچه مهم است این است که اصل این ماجرا که مردود است، 
اثرات وضعی بر همکاری های ایران با آژانس بین المللی که بعد 
ازبیانیه مشترک ۵ مارس آغاز شده، خواهد داشت و همچنین بر 

روند مذاکرات وین، اثر خواهد گذاشت.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: ما پیشــداوری 
نمی کنیم، اما قطعا متناسب با اتفاقی که بیفتد پاسخ های خود 

را خواهیم داشت.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

متناسب با اقدام شورای حکام، پاسخ  می دهیم
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی:

 آژانس و ایران به همکاری و شفاف سازی 
درباره برخی امور نیاز دارند

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی تاکید کرد که این آژانس و ایران به 
همکاری و توضیح درخصوص برخی امور مبهم نیاز دارند.

به گزارش ایسنا به نقل از الجزیره، رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
نشســت خبری خود گفت که آنچه رخ داده است نشان می دهد که ما و ایران به همکاری و 
شفاف سازی و توضیح درخصوص برخی امور نیاز داریم. وی تاکید کرد: ایران برنامه هسته ای 
بلندپروازانه دارد و به نفع این کشور است که با ما همکاری کند و درخصوص امور مبهم توضیح 
دهد. گروسی گفت: چیزی که ایران به ما داده است کافی نیست و باید توضیحات لازم را ارائه 
دهد. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در سخنرانی آغازین جلسه شورای حکام نیز مدعی 
شــده بود که ایران پاسخی قانع کننده به ســوالات آژانس درباره وجود مواد هسته ای در سه 
مکان اعلام نشده نداده است.سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت خارجه کشورمان امروز در این 
خصوص گفت: متاسفانه مدیرکل آژانس گزارشی را به صورت شتاب زده ارائه کرده است که پیش 
از این که منتشر کند در پارلمان اروپا همین موارد را قبلا یک بار دیگر گفته بود و همان موقع نیز 
ایران موضع گرفت و اعلام کرد که با توجه به این که هنوز دور سوم رایزنی ها بین ایران و آژانس  
انجام نشده، جمع بندی مدیرکل در پارلمان اروپا به گونه ای است که انگار از قبل تصمیمی گرفته 
شده که گزارش آژانس جهت گیری و موضع گیری خاصی را داشته باشد.خطیب زاده با بیان 
این که گزارش ارایه شده دقیق نیست، تصریح کرد : ما صریح و روشن گفتیم که این گزارش 
بی اعتنا به تمامی اقدامات و پاسخ هایی که ایران با دقت و به صورت فنی ارائه کرده، است. ما از 
پنجم مارس ۲۰۲۲ و نیمه اسفند تا امروز سه دور نشست با آژانس بین الملی انرژی اتمی داشتیم 
و یک بار هم به صورت مکتوب نظرات و پاسخ های خود را ارائه کردیم.سخنگوی وزارت امور 
خارجه با تاکید مجدد مبنی بر این که این گزارش علاوه بر این که دقیق نیست و بی اعتنا به 
اقدامات ایران است، تلاش دارد که یک روایت شاذ و بعیدی را در خصوص برنامه های هسته ای 
ایران جا بیندازد که بیشترشان بر اساس موارد ادعایی است، در همین ارتباط  افزود: معلوم است 
رد پای رژیم صهیونیستی در آن وجود دارد. وی گفت: در دستیابی ایران به اورانیوم کافی برای 
ساخت بمب هسته ای تنها مساله، زمان است. خواستار تداوم همکاری با ایران برای رسیدن به راه 

حل برای برنامه هسته ای این کشور هستیم.

بهادری جهرمی:
 هیچ گونه تغییری در قیمت نان 

صورت نخواهد گرفت 
سخنگوی دولت تاکید کرد: هیچ گونه افزایش قیمتی در حوزه نان نخواهیم 

داشت بلکه پرداخت یارانه ها برای نان سنتی اصلاح خواهد شد.
علی بهادری جهرمی دولت در گفت وگو با ایلنا، درباره اینکه گفته می شود طرح پایلوت اجرا شده 
در استان زنجان برای دادن نان به مردم خبر از افزایش قیمت این کالا و حتی جیره بندی آن 
می دهد، گفت: هیچ گونه تغییری در حوزه قیمت نان، یارانه نان و مبلغ پرداختی از جیب مردم 
برای این کالا در دستور کار دولت نیست.سخنگوی دولت تاکید کرد: ما در حال اصلاح در شیوه 
تخصیص یارانه هستیم که آن را هم به شیوه آزمایشی در برخی از استان ها انجام می دهیم.وی 
ادامه داد: از مردم زنجان بپرسید آیا قیمت نان تغییر کرده است؟ آیا مشکلی در دسترسی به نان 
ایجاد شده است؟ آیا تغییری صورت گرفته است؟ هیچ گونه قراری مبنی بر این نیست که تغییری 
صورت گیرد؛ بلکه قرار است پرداخت یارانه ها بهینه و نظام توزیع  اش با حفظ همین پرداخت ها از 

جیب مردم نسبت به خرید نان سنتی اصلاح شود.

رییس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس؛
 تلاش می شود تکلیف قانونی چک موردی 

مشخص شود
رییس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تلاش می شود 
تکلیف قانونی چک موردی در شبکه بانکی مشخص شود، گفت: بانک مرکزی هنوز 

نتوانسته است شبکه بانکی را در این رابطه به خط کند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، حجت الاسلام  و المسلمین حسن شجاعی با اشاره به آخرین وضعیت پیگیری 
صدور چک موردی، اظهار کرد: چک موردی در واقع چکی است که برای افرادی که بنا به هر دلیل تمایل 
ندارند، دسته چک داشته باشند اما گاهی نیاز به استفاده از چک دارند، باید صادر شود.وی تصریح کرد: در 
قانون جدید چک این مورد ذکر شده که برای حل مشکل این دسته از افراد، بانک مرکزی و شبکه بانکی 
چک های موردی را به مردم ارائه کنند. برای دریافت این چک ها نیز فقط کافی است که شخص در 
بانک حساب جاری داشته و در ضمن سوءاثری از فرد در سیستم بانکی ثبت نشده باشد.نماینده مردم ابهر، 
خرم دره و سلطانیه در خانه ملت در مورد اجرای این مورد توسط شبکه بانکی، ادامه داد: طبق گزارش های 
واصله و پیگیری هایی که از طریق کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شده است، بانک مرکزی هنوز نتوانسته 
شبکه بانکی را به خط کند؛ لذا یک ناهماهنگی و وحدت رویه و آشفتگی بین بانک ها در این مورد مشاهده 
می شود.این مسئول با بیان اینکه بعضی از کارکنان و متصدیان بانکی هنوز با این خدمت آشنا نیستند، 
یادآور شد: در بعضی از این بانک ها بین دو شعبه بانک عملکرد متفاوتی مشاهده می شود. در بعضی از 
بانک ها عنوان می شود دستورالعمل چک موردی به آن ها ابلاغ نشده و یا هنوز برگه های چک موردی 
به بانک ارسال نشده است. به طور کلی آنچه که از این فضا برآورد می شود، این است که بانک مرکزی 
نه در بحث آموزش و نه در بحث پیگیری، نتوانسته این مورد را هم به مردم و هم به بانک ها ارائه کند.
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس خاطرنشان کرد: این کمیسیون طی این سال ها که قانون جدید چک 
به تصویب رسیده، تلاش داشته تا هم پیگیری های لازم را از بانک مرکزی و شبکه بانکی برای اجرای 
این قانون داشته و هم در صورت نیاز، جلساتی را با حضور کارشناسان و مسئولان بانک مرکزی ترتیب 

دهد تا برای اجرا یا مشکلاتی که به وجود می آمد، راه حل های کارشناسی ارائه شود.

تدوین بسته مهار اجاره بها در مجلس؛
خط و نشان مجلس برای صاحبخانه ها

مجلس طرحی برای کنترل بازار اجاره ارائه کرده است ، طراحان آن معتقدند که این 
طرح می تواند در بازار تابستانی امسال اجاره تاثیر گذار باشد .

به گزارش اکوایران ، مجلس به تازگی طرحی را برای کنترل نرخ اجاره بها و کنترل بازار اجاره به صورت دو 
فوریتی ارائه کرده است. اقبال شاکری درخصوص طرح مجلس برای کنترل نرخ اجاره بها به اکو ایران می 
گوید:هر موضوعی که از سوی نهادهای تصمیم گیر و مجری رها شده آن قدر دچارمشکل شده و مردم را 
تحت فشار قرار داده که مجلس مجبور به  ورود به موضوع شده است .وی ادامه می دهد: اصل طرح مجلس 
برای مهار نرخ اجاره بها این است که تمام قراردادهای  اجاره   در سامانه  ی املاک و مسکن ثبت شوند. این 
ثبت قراردادها یعنی محوری ترین موضوع طرح  مجلس و برای آنهایی که ثبت نکنند، چه بنگاه های املاک 
و چه صاحبخانه ها برخوردهایی قانونی پیش بینی  شده است،برای بنگاه های املاک جریمه دیده شده، ولی 
برای صاحبخانه که ثبت نمی کند یکسری محدودیت ها دیده شده به طور مثال نمی توانند یکسری اقدامات 
برای تخلیه مسکن و مراجعه به دادگاه و... داشته باشند. به این صورت که وقتی  به دادگاه می روند، کُد سامانه 
را می خواهند  و چون او نمی تواند کُد سامانه اش را بیاورد، دیگر نمی تواند پرونده را پیگیری کند و برایش 
محدودیت ایجاد می شود. شاکری اضافه می کند:برای افرادی هم که ثبت می کنند،مجلس مشوق های 
حمایتی مثل ۵۰ درصد تخفیف عوارض نوسازی، اولویت در گرفتن وام ساخت و نوسازی مسکن با بهره 
کم و مدت طولانی؛ و ..در نظر گرفته شده است.از قرار معلوم  اصل طرح مجلس، ثبت در سامانه هست. 
آنهایی که ثبت نکنند، محدودیت برای صاحبخانه  ایجاد می شود و حمایت برای آنهایی که ثبت می کنند. ما 
به  میزان اجاره را ورود نکردیم. گفتیم میزان اجاره را دولت باید برود اعلام کند.  شاکری درخصوص اینکه 
آیا این طرح به بازار تابستانی  امسال می رسد؟می گوید : الان دو فوریت آن در صحن است  و به تابستان می 
رسد .   شاکری معتقد است حمایت هایی که از صاحبخانه ها می شود  یا محدودیت های قانونی که پیش 
بینی شده نرخ اجاره بها را کنترل می کند .و اگر قانونی بیش از 6۰ درصد درست انجام شود، زمینه اش برای 
صد درصد هم فراهم می شود. ما می خواهیم از رها شدگی بازار اجاره  آن جلوگیری کنیم. اصلا نمی توانیم 
بگوییم که ما هیچ کاری با اجاره بها نداریم. ما ۳۰-4۰ سال است که حمایتی از مستاجرین نکردیم و همه 

در همه کشورها هم به این موضوع ورود پیدا کردند و برای آن قانون دارند.

 واکنش نماینده مجلس
 به مصوبه افزایش حقوق بازنشستگان

احمد راستینه مصوبه دولت درباره افزایش حقوق و مستمری را گامی برای 
ایجاد کاهش فاصله طبقاتی عنوان کرد و گفت: امیدوارم در سال های آتی با 
حرکت به سمت متناسب سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی با معادل 

آنها در حوزه کار بتوانیم گام موفقی را که امسال برداشتیم، ادامه دهیم.
به گزارش اقتصادنیوز، احمد راستینه، نماینده مردم شهر کرد، با اشاره به تصویب مصوبه شورای 
عالی کار درباره حداقل بگیران بازنشسته تامین اجتماعی در دولت با بیان اینکه »با این مصوبه که 
با نگاه افزایش عادلانه مستمری برای سایر سطوح انجام شده گام بلندی برداشته شد«، اظهار 
کرد: خوشبختانه حداقل حقوق و مستمری بازنشستگی تامین اجتماعی برای حداقل بگیران به 
عدد ۵ میلیون و ۵۸۰ هزار تومان رسید که گام بلندی در همسان سازی حقوق حداقل بگیران 
با حداقل حقوق و دستمزد کارگران بر اساس مواد قانون ۹6 و ۱۱۱ تامین اجتماعی است.این 
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس افزود: بر اساس این مصوبه به حقوق حداقل بگیرانی که زیر 
۱۰ میلیون تومان دریافت می کنند و بالاتر از حداقل حقوق هستند علاوه بر ۱۰ درصد، 6۵۰ هزار 
تومان نیز افزوده می شود. همچنین برای حقوق های بالای ۱۰ میلیون تومان ۱۰ درصد افزایش 
حقوق اعمال خواهد شد؛ این گام برای ایجاد کاهش فاصله طبقاتی اقدام مثبت و مهمی بود که 
با پیگیری های وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی برداشته شد.این نماینده مجلس گفت: امیدوارم 
در سال های آتی با حرکت به سمت متناسب سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی با معادل 
آنها در حوزه کار بتوانیم گام موفقی را که امسال برداشتیم، ادامه دهیم و با کاهش فاصله طبقاتی 

ان شاءالله رضایتمندی و عدالت بیشتری را  شکل دهیم.

اخبار کوتاه 

نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران گفت: گرفتن 
تصمیمات خلق الساعه و سیاستگذاری هایی که 
بعضا حتی 24 ساعت هم دوام نمی آورد، نتیجه 
عدم توجه و مشــورت با خواســته های بخش 

خصوصی است.
حسین سلاح ورزی در گفت وگو با ایلنا درباره تعامل بخش 
خصوصی و دولت گفت: در ســال ۹7 و  ســال  های قبل از 
آن در موضوعات مختلف اقتصادی، اتاق بازرگانی به عنوان 
نماینده بخش خصوصی سعی کرد نقطه نظرات، هشدارها و 
پیشنهادات خود را به صورت مستمر و مدون به دولت و قوای 
سه گانه منعکس کند. چراکه به موجب قانون؛ اتاق بازرگانی 
نقشی به عنوان مشاور سه قوه هم برای خود قائل است. در 
این راستا در موضوعات مختلفی که مرتبط با مصالح و منافع 
ملی است از جمله موضوع ارز 4۲۰۰ تومانی، یارانه های پنهان 
و آشکار و موارد دیگر، مکاتباتی را منعکس کرده که همگی 

در این راستا بوده اند.
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران در ادامه تصریح کرد: براین 
باوریم که هرگونه تصمیم گیری در حوزه اقتصاد با مشورت 
ذی نفعان آن در زمان مناســب می تواند اثرگذاری بهتری 
داشته باشد. در همین راستا قانونگذار هم در مواد ۲ و ۳ قانون 
بهبود مستمر کسب و کار همین کار را کرده و دستگاه های 
اجرایی را مکلف کرد قبل از تدوین آیین نامه دستورالعمل ها، 
 شیوه نامه و قوانین و مقررات، نظرات بخش خصوصی را در

 نظر بگیرد.

سلاح ورزی در ادامه افزود: واقعیت این است که در بخشی 
از بدنه حاکمیت از جمله روسای قوا یا وزرا یا بخش های دیگر 
روی این قضیه تاکید دارند و از آن اســتقبال می کنند اما در 
بدنه دولت خیلی قائل به این موضوع نیستند.از همین روی 
تصمیمات خلق الساعه می گیرند و سیاستگذاری هایی می کنند 
که بعضا حتی ۲4 ساعت هم دوام نمی آورد و این نتیجه عدم 

توجه و مشورت با خواسته های بخش خصوصی است.
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه واقعیت این است 
که از اول انقلاب تا کنون ما همیشــه در برهه حساس قرار 
داشته ایم، ادامه داد: هر رئیس بانک مرکزی و دولتی که روی 
کار آمد وعده تک نرخی شدن ارز و جمع کردن بساط یارانه ها 
داده است. همه مطالعات و بررسی ها نه تنها در ایران بلکه در 
تمام دنیا نشان می دهد این روش حمایتی در بلندمدت، جواب 
نمی دهد و بیشتر به توزیع رانت و فساد و قاچاق کمک کرده 
می انجامد، که اغلب شجاعت و ارداه کافی برای اصلاح این 
جراحی اقتصادی وجود نداشته است. هر بار هم که آمده اند این 

تصمیم را بگیرند، دولت ها به دلایل مختلفی کوتاه آمده اند.
سلاح ورزی درباره شیوه اجرای حذف ارز ترجیحی در کشور 
گفت: این روند در ایران از چند ســال پیش بوجود آمده بود، 
وقتی برای مرغ و گوشت و برای برخی کالاها به تدریج حذف 
شد. اکنون هم برای بسیاری از نهاده های دام حذف شده اما 
برای دارو و نان همچنان برقرار است، این اقدامات ضمن آن 
که باید منجر به کنترل تورم و تقویت پول ملی شود، باعث 

برداشتن مالیات مضاعف از جیب مردم نشود.

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: به دلیل اینکه اغلب متغییرهای اقتصادی 
کشورمان وضعیت مناسبی ندارند از جمله اینکه نرخ تورم بسیار بالایی داریم، 
 FATF نرخ بیکاری هم بالا است و نرخ رشد اقتصادی پایین است و الزامات
مانند مبارزه با پولشویی و ... رعایت نمی کنیم، از لحاظ اقتصادی هم شرایط لازم 
برای عضویت در این پیمان ها را نداریم و اینکه عضو پیمان شانگهای شده ایم 

بیشتر از این که اقتصادی باشد یک پذیرش سیاسی بوده  است.
کامران ندری در گفت وگو با ایلنا درباره عدم حضور ایران در بریکس در حالی کشورهایی مانند 
پاکســتان در این پیمان حضور دارند، اظهار داشت: باید توجه داشته باشیم که ایران شاخص های 
مطلوب اقتصادی برای حضور در این پیمان ها را ندارد.وی ادامه داد: برای عضویت در سازمان تجارت 
جهانی با وجود ایران چند بار درخواست داده اما عضو این سازمان نیستیم چراکه علاوه بر اینکه برخی 
از کشورهای عضو این سازمان مخالف عضویت ایران هستند، اساسا کشورمان شاخص های مورد 
نظر برای پیوستن به این پیمان ها را ندارد.این کارشناس اقتصادی افزود: در سازمان تجارت جهانی 
هم چیزی شبیه به ناتو، تصمیمات اجماعی است و حتی مخالفت این کشور با تصمیمی،  مساله جدی 
محسوب می شود و کشورهای عضو باید در تمام زمینه ها به توافق برسند و اتفاق نظر داشته باشند. از 
سوی دیگر کشورهایی هم در این پیمان ها حضور دارند که اجازه نمی دهند ایران عضو این سازمان و 
پیمان ها شود.  ندری با اشاره به عضویت ایران در پیمان شانگهای گفت: موضوع اول این است که 
در پیمان شانگهای  کشورهایی که ایران با آنها مشکل دارند حضور ندارند و تاکنون هم عضو ناظر 
بودیم و از 6 ماه قبل پذیرفتند ایران به این پیمان بپیوندند که این پذیرش هم مطلق نیست. عضویت 
ایران در پیمان شانگهای را مشروط پذیرفته اند و ایران باید تمهیدات و شرایطی را کشورهای عضو 
تعیین کردند را فراهم کند.  وی با اشاره به شرایط عضویت در پیمان ها به ویژه پیمان های پولی 
اظهار داشت: برای مثال در پیمان ماستریخت که منجر به ایجاد منطقه یورو و اتحادیه اروپا شد، 
شرط مهم این است که نرخ تورم هیچ یک از اعضا نباید بالای ۳ درصد باشد و اگر نرخ تورم بالای 
۳ درصد برود، می توانند آن کشور را از پیمان خارج کنند.این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: به دلیل 
اینکه اغلب متغییرهای اقتصادی کشورمان وضعیت مناسبی ندارند از جمله اینکه  نرخ تورم بسیار 

بالایی داریم، نرخ بیکاری هم بالا است و نرخ رشد اقتصادی پایین است و الزامات FATF مانند 
مبارزه با پولشویی و ... رعایت نمی کنیم، از لحاظ اقتصادی هم شرایط لازم برای عضویت در این 
پیمان ها را نداریم و اینکه عضو پیمان شانگهای شده ایم بیشتر از این که اقتصادی باشد یک پذیرش 
سیاسی بوده است.وی با بیان اینکه از نظر اقتصادی شرایط لازم برای حضور در پیمان شانگهای را 
هم نداریم، گفت: از آنجایی که شرایط اقتصادی برای حضور در پیمان شانگهای را نداریم، نمی توانیم 
از مزایای این پیمان بهره مند شویم و مزایای این پیمان شامل کشورمان نمی شود.  ندری ادامه داد: 
برای حضور در پیمان های بین المللی با چند مشکل جدی مواجه هستیم که یکی از آنها نرخ تورم 
بالا است و تا زمانی که تورم کشورمان بالاست، اصلا امکان ورود به پیمان های پولی نیست.    این 
کارشناس اقتصادی با بیان اینکه ایران در هیچ پیمان پولی حضور ندارد و نمی تواند داشته باشد، 
گفت: در حالی که عضویت در پیمان های پولی برای تجارت بین المللی حائز اهمیت است اما در 
هیچ پیمان پولی حضور نداریم.وی ادامه داد: علاوه بر نرخ تورم بالا، مشکل دیگر برای حضور در 
پیمان ها، ریســک سیاسی ایران است که این ریسک در ایران بالا است و کشورها برای سرمایه 
گذاری در کشورمان یا پذیرفتن ایران در پیمان ها باید ریسک بالارا متحمل شوند.  ندری با اشاره به 
حضور کشورهای مانند پاکستان در بریکس یا سایر پیمان های پولی اظهار داشت: باید توجه داشته 
باشیم که پاکستان در چند سال گذشته تا حدودی نرخ تورم را کنترل کرده است و به این فاکتور 
برای حضور در پیمان های بین المللی را دست یافته  است. البته دارا بودن همه شاخص های اقتصادی 
مهم نیست برای مثال لازم نیست کشورها نرخ رشد اقتصادی بالایی داشته باشد اما چند شاخص 
از جمله نرخ تورم و ریسک سیاسی از اهمیت بالایی برخوردار است.وی افزود: دو فاکتور مهم تورم 
و ریسک سیاسی در ایران نرخ بالایی دارد در حالیکه در کشوری مانند پاکستان میانگین نرخ تورم 
نبست به ایران کمتر بوده و هر چند ریسک سیاسی پاکستان هم بالا است اما نسبت به ایران این 
شاخص بهتر است. از سوی دیگر  پاکستان عضو fatf است و الزامات آن را رعایت می کند. شاید 
نرخ رشد اقتصادی پاکستان هم پایین باشد اما فاکتورهای مهم حضور در این پیمان ها را دارد. در 
روابط بین الملل پایین بودن نرخ ریسک مهم است و از این رو رشد اقتصادی ریسک ایجاد نمی کند 

اما نرخ بالای تورم، ریسک را افزایش می دهد. 

  اصلاحات اقتصادی  باعث مالیات  مضاعف
  از جیب مردم نشود

 ایران عضو هیچ پیمان پولی نیست 
و نمی تواند باشد

معاون دادستان و سرپرســت دادسرای ناحیه ۱2 
گفت: با ورود گشت مشترک دادستانی تهران یک 
انبار بزرگ در خیابان مولوی تهران که برنج نامرغوب 
خارجی را به عنوان برنج ایرانی بسته بندی، نگهداری 

و عرضه می کرد، کشف و پلمب شد.
به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضاییه، رحیم گل زاده با اعلام خبر 
کشف و پلمب یک انبار بزرگ در خیابان مولوی تهران که برنج 
نامرغوب خارجی را به عنوان برنج ایرانی بسته بندی، نگهداری و 
عرضه می کرد، اظهار کرد: بازرسی از این انبار در گشت مشترک 
دادستانی با دستور دادستان تهران و به منظور نظارت بر بازار و نحوه 
توزیع مایحتاج عمومی اجرا شد که با توجه به تخلفات مشاهده 
شده، دستور پلمب آن صادر شد.معاون دادستان تهران با اشاره به 
استنکاف مالک از بازگشایی درب انبار مذکور، بیان کرد: با اقدامات 
فنی و دستور قضایی درب انبار باز و در بازرسی از محل، مشاهده 
شد که میزان قابل توجهی برنج نامرغوب خارجی در بسته بندی 

برنج ایرانی انبار شده و در حال عرضه است.

گل زاده افزود: کیسه های خالی برنج خارجی و دستگاه دوخت 
در انبــار بود و مالک به صورت غیرمجاز اقدام به بوجار برنج می 
 کرد که گزارش تنظیم و در راســتای پیشــگیری از عرضه، انبار 

پلمب شد.
سرپرست دادسرای ناحیه ۱۲ با اشاره به اینکه هدف اصلی گشت 
مشترک در این حضور میدانی، نظارت و بازرسی از تعدادی انبار برنج 
بود، تصریح کرد: متاسفانه گرانفروشی در برخی موارد مشهود بود که 
برخورد تعزیراتی صورت گرفت و در برخی موارد برنج مرغوب با غیر 

مرغوب مخلوط و به فروش می رسید.
به گفته معاون دادســتان تهران برنامه گشت مشترک بازار با 
پیگیری دادســتانی تهران و حضور نمایندگان سازمان تعزیرات، 
وزارت بهداشــت، اتاق اصناف، وزارت جهاد کشــاورزی و وزارت 
صمت به طور مستمر در سطح پایتخت اجرا می شود و مقام قضایی 
و نمایندگان سازمان های دخیل در بازرسی از اماکن و واحدهای 
 صنفی، با مشاهده جرایم و تخلفات دستور ات لازم را در محل صادر 

می کنند.

در چند وقت اخیر، مبلغی به عنوان عوارض شهرداری به سایر پرداخت ها 
 برای واردات گوشــی اضافه شــده که، دلیل آن مورد پرسش مسافران

 است.
به گزارش تجارت نیوز، ریجســتری گوشی تلفن همراه مســافری روند آسانی دارد و در 
زمان کوتاهی با پرداخت عوارض قابل انجام اســت. پیش تر در طرح ریجستری برای هر 
گوشی مسافری که وارد کشور می  شد، حقوق ورودی سایر کالاها، مالیات بر ارزش افزوده، 
اختصاصی حقوق ورودی و عوارض هلال احمر دریافت می شد. اما در چند وقت اخیر، مبلغی 
نیز به عنوان عوارض شــهرداری به این پرداخت ها اضافه شده که، دلیل آن مورد پرسش 

مسافران است.طرح رجیستری تلفن همراه در سال ۹6 آغاز شد.
 بر اساس این طرح، مسافران خارجی که قصد دارند بیشتر از ۳۰ روز از خدمات اپراتورهای 
داخلی برای تلفن های همراه خود استفاده کنند یا تلفن همراهی را به عنوان سوغات آورده اند، 
موظفند، دستگاه را در مبادی ورودی در لحظه ورود به کشور به صورت حضوری اظهار کند.
اظهار کردن به این معنی است که، اطلاعات مربوط به مسافر و دستگاه سیم کارت خور توسط 
گمرک ثبت و تایید می شود. این اطلاعات شامل شناسه یا شناسه های مربوطه به دستگاه 
سیم کارت خور، نام و نام خانوادگی مسافر، کد ملی مسافر ایرانی، شماره تماس مسافر و سایر 
اطلاعات مربوط به گوشی دستگاه سیم کارت خور است.طبق گواه مسافران مرحله اظهار در 

طرح ریجستری بسیار کوتاه بوده و در کمتر از دقیقه ای انجام می شود.
در مرحله بعد مسافر یک ماه فرصت دارد به سایت گمرک مراجعه کند و نسبت به پرداخت 

عوارض گوشی خود یا گوشی که به سوغات آورده اقدام کند تا روند ریجستری کامل شود.تا 
پیش از این عنوان می شد، هزینه گمرک برای هر دستگاه تلفن همراه برابر با ۱6 درصد قیمت 
دستگاه است که این ۱6 درصد شامل، 4 درصد عوارض گمرک، ۹ درصد به مالیات بر ارزش 

افزوده، ۲ درصد حق بازرگانی و ۱ درصد عوارض هلال احمر می شد. 
اما، اخیرا با مراجعه به ســامانه پرداخت عوارض گمرکی مشاهد می شود که، بر تمام این 
هزینه گزینه ای عوارض شهرداری نیز افزوده شده است.البته مانند ردیف های دیگر پرداخت، 
ردیف پرداخت عوارض شهرداری نیز نا مشخص است اما، آنچه مسلم است شهرداری نیز 
از گوشی های ورودی به کشور سهم می برد، سهمی که مشخص نیست بر چه مبنای تعیین 
شــده و چرا باید توسط مسافران پرداخت شود.به زودی در فاز دوم طرح ریجستری علاوه 
بر تلفن های همراه، تمامی دستگاه های هوشمند سیمکارت خور مانند: ساعت های هوشمند 
سیمکارت خور، تبلت ها و مبدل تلفن ثابت به سیار ورودی به کشور باید رجیستری شوند و 
حداکثر از اواخر تیرماه این دستگا ه ها تنها با ثبت در سامانه همتا قابل استفاده خواهند بود.سوال 
مطرح شده در ادامه اجرای طرح ریجستری این است که، قرار است دیگر چه عوارضی با نام 
چه ارگانی به طرح ریجستری افزوده شود و در نهایت چه میزان هزینه را برای مسافران که 
این دستگا ها را همراه خود می آوردند به دنبال داشته باشد؟.در ابتدای اجرای طرح ریجستری 
در سال ۹6، این طرح هزینه زیادی به دنبال نداشت و قیمت تمام شده گوشی های همراه را 
افزایش زیادی نمی داد اما، اکنون هزینه ریجستری تلفن همراه به میزانی افزایش یافته است 

که مبلغی تا چند میلیون تومان، به قیمت تلفن همراه اضافه می کند.

 برخورد با عرضه برنج نامرغوب خارجی
 به نام برنج  ایرانی

پرداخت عوارض به شهرداری برای ورود گوشی مسافری!

رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت 
: تیم مذاکره کننده ایران، یک تیم سیاسی بود و در واقع یک تیم فنی 
نبود. این تیم از ابتدا سعی کرد بیانیه هایی که علیه برجام صادر شده 

بود را تبدیل به توافق کند که غیرقابل انجام بود.
 به گزارش خبرآنلاین، حشمت الله فلاحت پیشه رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس در پیش بینی آینده برجام و احتمالات بر سر صدرو قطعنامه 
شــورای حکام علیه ایران بعد از گزارش اخیر آژانس، گفت: در مورد موضوع پرونده 
هسته ای ایران چند اتفاق رخ داده است؛ نخست، گزارش آژانس مبنی بر اینکه ایران 
۱۸ برابر سقف برجام سوخت هسته ای تولید کرده است. گزینه تلویحی آن را رسیدن به 
نقطه صفر تلقی کرده که ایران می تواند از قابلیت و ظرفیت لازم برای تولید غیرنظامی 

هسته ای برخوردار شود بنابراین سعی کرده به گونه ای هشدار دهد.
تله گزارش آژانس برای ایران

او افزود: دوم، خبری است که نخست وزیر رژیم صهیونیستی به طور مستقیم رسانه 
ای کرده با این ادعا که ایران تلاش کرده آژانس را فریب دهد. در واقع تا حدودی می 
توان گفت که این دو خبر بی ارتباط با یکدیگر نیستند یعنی اخبار تازه ای نیستند و 
واقعیات مشخص است بدین معنا که ایران در قالب خوداظهاری طبق پادمان نظارتی 
که به آژانس دارد پیشرفت های هسته ای خود را اعلام می کند و این اعلام کردن 
هم به طور رسمی انجام می شود اما طرح آن در یک گزارش آژانس بیشتر شبیه به تله 

است وگرنه آژانس موضوع جدیدی را اعلام نکرده است.
هدف اسرائیل شکست مذاکرات احیای برجام است

فلاحت پیشه گفت: به همین دلیل می توان گفت آن اخباری که صهیونیست ها 
اعلام می کنند در همین ارتباط است یعنی آنها بارها اسناد ادعایی خودشان را در اختیار 
آمریکایی ها و هم اروپایی ها و جهانیان قرار دادند تا مانع مذاکرات شوند. هدف رژیم 
صهیونیستی شکست مذاکرات است. عمده اسناد هم کارکرد خبری دارد که به نوعی 
سعی دارد روی گزارش آژانس اثرگذار باشد. این استاد دانشگاه ادامه داد: آژانس هشدار 
داده که اگر دیپلماسی احیا نشود ممکن است بعد از این موضوع هسته ای قابل مدیریت 
نباشد اما از سوی دیگر رژیم صهیونیستی در قالب دور تازه ای از تحولات، فعالیت می 

کند یعنی فعال شدن جریانات ضد برجامی.
ایران و آمریکا فرصت احیای برجام را از دست دادند

او تصریح کرد: مجموعه شرایط نشان می دهد که طرف ایران و آمریکا فرصت احیا 
برجام را از دست دادند به بیان دیگر برجام در حال احیا بود که بعد از آن تحت الشعاع 
منافع دیگر بازیگران قرار گرفت از روسیه که اوکراین را به عنوان محل بحث مطرح 
می کند تا صهیونیست ها که بارها تلاش کردند با چنین گزارش هایی رخنه ایجاد 
کنند.این تحلیلگر سیاسی گفت: این طرف ها حداقل تا دو ماه و نیم پیش در حاشیه 
بودند اما در حال حاضر امکان جولان دادن پیدا کردند تا اروپایی که بیشترین دغدغه 

اش تأمین انرژی است. اروپایی ها عملا ایران را به عنوان گزینه ها از دستور کار خارج 
کردند.فلاحت پیشه تاکید کرد: در دنیای سیاست همه کشورها به دنبال فرصت های 
خودشان هستند جمهوری آذربایجان نمایشگاه بی سابقه ای را تحت عنوان اثر نفت و 
گاز دریای خزر در مقابله با بحران انرژی های دنیای امروز برگزار کرده است در واقع 
پشــت پرده این قضیه این است که جمهوری آذربایجان تلاش می کند جایگزینی 
را برای نفت و گاز روسیه ایجاد کند چراکه به هر حال اروپایی ها تصمیم گرفتند تا 
۵ ســال و نیم آینده حدود 6۰ درصد وابستگی خود را از انرژی روسیه کاهش دهند. 
برخی مسئولان ید طولایی در سوزاندن منافع کشور دارنداو تاکید کرد: دنیا در حال 
پیشبرد منافع خودش است در واقع ایران در حال سوزاندن منافع خودش است برخی 
از مسوولان کشور نیز در سوزاندن منافع، ید طولانی دارند در حال حاضر هم همین 
کار صورت می گیرد بنابراین چیزی که الان شاهد آن هستیم به معنای از بین رفتن 
آخرین فرصت های احیای برجام است. برخی سعی می کنند موضوع را در قالب هشدار 
مطرح کنند و برخی صهیونیست ها فضای جولان دادن را پیدا کردند تا هر چه بیشتر 

به فضای دیپلماسی آسیب وارد کنند.
احتمال ارجاع پرونده هسته ای به شورای امنیت ضعیف است زیرا ...

فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که در جلسه شورای حکام ممکن است چه اتفاقی 
برای پرونده هسته ای ایران رخ دهد؟ تشریح کرد: در شورای حکام بدترین گزینه ارجاع 
دادن پرونده هســته ای ایران به شورای امنیت است که در حال حاضر این امکان را 
ضعیف می دانم در واقع بهانه های فنی برای این کار وجود ندارد ضمن اینکه برجامی 
وجود ندارد تا ایران بخواهد تخلفی از آن داشته باشد. این تحلیلگر مسائل بین المللی 
اشاره کرد: برجام دارای دو بخش اصلی است تعهدات آمریکا و تعهدات ایران. وقتی 
آمریکا در ارتباط با برجام عهدشکنی کرد ایران هم پایبند نمانده است. با وجود اینکه اروپا 
و دولت بایدن تلاش دارند فضای دیپلماسی را حفظ کنند امکان اینکه در شورای حکام، 
پرونده ایران به شورای امنیت برود امکان ضعیفی است اما طرفین تلاش می کنند در 

قالب بیانیه، فضا را فضای سختی جلوه بدهند.
برجام دیگر اولویت اروپا و آمریکا نیست

فلاحت پیشه گفت: اما واقعیتی که وجود دارد این است که همه بازیگران اعم از اروپا 
و آمریکا، برجام را دیگر اولویت خودشان نمی دانند یعنی تحولات کنونی با تحولات 
دو ماه و نیم پیش بسیار متفاوت است.این نماینده پیشین مجلس اشاره کرد: وقتی وزیر 
خارجه ایران اعلام می کند علت توقف مذاکرات این است که هنوز آمریکایی ها به 
ابتکارات ایران پاســخی ندادند، علت آن این است که اگر برجام وارد مرحله اجرا می 
شد الان در فضای پیشاانتخاباتی آمریکا یعنی انتخابات شش ماه آینده این کشور که 
انتخابات میان دوره ای و مهم است بر تقویت یا تضعیف بازوی اجرایی رییس جمهور 
در کنگره تاثیرگذار است.او اضافه کرد: رییس جمهور آمریکا پنج ابزار اجرایی در قبال 
کنگره دارد مانند بخشنامه و آیین نامه و دستورالعمل و فرمان اجرایی... . در واقع اگر 

در انتخابات آینده، بازوی اجرایی رییس جمهور در کنگره تضعیف شود این موضوع نیز 
تضعیف خواهد شد، در غیر اینصورت این موضوع تقویت خواهد شد.

فلاحت پیشه اظهار کرد: اگر برجام به مرحله اجرا می رسید یا حداقل مذاکرات در 
جریان بود، راهبرد دولت آمریکا دفاع از برجام بود اما آنچه که الان تبدیل به رقابت 
انتخاباتی شده، سیاست مهار ایران است یعنی سیاست احیای برجام جای خود را به 
سیاست مهار ایران داده است . بنابراین گزینه های مختلف مثل فشار حداکثری یا فشار 
منطقه ای بر ایران در ادبیات انتخابات آمریکا در حال شکل گیری است که این باعث 

تعلل آمریکایی ها در احیای برجام است.
شرط بازگشت به میز مذاکرات برجامی

او افزود: اگر شــورای حکام راهبرد دیپلماسی را تقویت کند امکان بازگشت به میز 
مذاکرات وجود دارد اما اگر راهبرد دیگری شکل بگیرد جریانات افراطی در دو طرف 

مجددا سوار بر موضوع هسته ای خواهند شد.
موافقان شکست مذاکرات وین چه کسانی هستند؟

او در پاسخ به این سوال که تا چه حد احتمال شکست جدی شده است؟ با توجه به 
اینکه عده ای تندروهای داخلی زمزمه های مبنی بر شکست مذاکرات مطرح می کنند 
و تلاش دارند فضا را برای این موضوع آماده کنند، عنوان کرد: یک مربع در شکست 
مذاکرات نقش دارند، ضلع اول و دوم، افراطیون حوزه سیاسی کشورهای عضو برجام 
هستند به ویژه در ایران و آمریکا، جریانات افراطی مخالف دیپلماسی هستند. ضلع سوم 
و تاثیرگذار، روس ها بودند که هدفشــان این بود که همه تحولات دنیا به گونه ای 
شکل بگیرد که روسیه ابزارهایش از جمله حضور در بازار انرژی را از دست ندهد ضلع 
چهارم، مخالفان منطقه ای برجام اعم از صهیونیست ها و همه دوستان و دشمنانی که 

فرصت های ایران را می ربایند.
برخی دوستان منطقه ای ایران تمایلی به احیای برجام ندارند

رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی مجلس بیان کرد: طنز تلخی است که برخی از 
دوستان ایران که تمایل ندارند ایران برجام را احیا کند در واقع ربایندگان فرصت ایران 
هستند در حالی که ایران به آنها کمک کرد از چنگال داعش نجات پیدا کنند اما الان 
ذخایر ارزی شان به چند برابر ذخایر ارزی ایران رسیده است. او افزود: متاسفانه تعلل در 
احیای برجام، شرایطی را ایجاد کرد که بسیاری از کشورهای دوست و دشمن از این که 
ایران، یک فضای تحریمی را تجربه کند خوشحال هستند. در داخل ایران، خوشحالی 
از شکست برجام دو بخش است نخست کسانی که از ابتدا معتقد بودند سرنوشت کشور 
به ویژه اقتصاد را نباید به برجام ارتباط داد. در واقع این نظر قابل دفاع است و سیاست 
اقتصادی باید به گونه ای باشد که به برجام ارتباطی نداشته باشد. گروه دوم کسانی که 
کاسبی سیاسی -اقتصادی می کنند و راضی نمی شوند که ایران، فضای ملایمی را در 
سیاست خارجی اش شکل دهد و دیپلماسی را احیا کند.او عنوان کرد: براساس چشم 

انداز توسعه، کشور باید مسیر توسعه را پیش ببرد به شرط تعامل سازنده با دنیا.

مرگ برجام، پایان اقتصاد ایران نیست اما ....
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که شکست در مذاکرات تا چه حد می تواند شوکی 
به اقتصاد ایران وارد کند؟ ابراز کرد: سیاست های ریاضتی که دولت در پیش گرفته در 
قالب موضع اول قابل دفاع است یعنی ایران تلاش کرده اقتصادش را به برجام گره نزند 
بنابراین اگر برجام احیا شود طبیعتاً در مرحله جراحی اقتصادی، دست دولت بازتر خواهد 
شد اما اگر برجام احیا نشود این به معنای پایان دنیا برای اقتصاد ایران نخواهد بود چون 
در طول سالیان فشارهای حداکثری ترامپ، ایران تلاش کرد منابع مالی دیگری را برای 

بودجه تعریف کند که این منابع جایگزین نفت شوند.
برجام از دستورکار تبلیغات حزبی آمریکا خارج شده است

این تحلیلگر مسائل بین المللی در پاسخ به این سوال که تا چه حد ضرورت دارد دولت 
رییسی در این باره تصمیم مصلحت اندیشانه بگیرد؟ عنوان کرد: پرونده هسته ای ایران 
در شورای عالی امنیت ملی است و در دولت آقای رییسی هم نیست در واقع در شورای 
عالی امنیت ملی در این باره باید تصمیم گیری شود منتهی متنی وجود ندارد که بر سر 
این متن، تصمیمی گرفته شود. برجام متوقف شده و ابتکارهای به وساطت اروپایی ها، 
عمان و قطر مطرح شده اما مسئله این است که بازیگران مختلف، برجام را از دستور 
کار خارج کردند و حتی لحن تبلیغات حزبی در داخل آمریکا هم در ارتباط با موضوع 
برجام، متفاوت شده است. در واقع بحث احیای برجام جای خود را به بحث سیاست های 

جدید مهار ایران داده است.
سیاست همه یا هیچ هیچگاه پاسخگو نیست

فلاحت پیشه بیان کرد: ایرانی ها و آمریکایی ها در از بین رفتن فرصت ها مقصر 
بودند چون سیاست همه یا هیچ، در دیپلماسی هیچگاه پاسخگو نیست. طرفین باید 
گامهایی را برای حل اختلافات در پیش می گرفتند در واقع شرایط به گونه ای شده 
است که همه بازیگران، میوه شکست برجام را چیدند و تحریم ها برای ایران باقی ماند 
و شکست دیپلماسی برای دولت بایدن.  ایران و دولت آمریکا در این میان ضرر کردند.

او تاکید کرد: در مناسبات ایران و آژانس باید شرایط فنی حفظ شود تا موضوع دچار 
چالش و بحران نشود و شرایط برای احیای دیپلماسی فراهم شود.فلاحت پیشه در پاسخ 
به این سوال که طولانی شدن پرونده هسته ای ایران تا چه حد حاکی از ناتوانی تیم 
مذاکره کننده ایران است؟ گفت: تیم مذاکره کننده ایران، یک تیم سیاسی بود و در واقع 
یک تیم فنی نبود. این تیم از ابتدا سعی کرد بیانیه هایی که علیه برجام صادر شده بود 

را تبدیل به توافق کند که غیرقابل انجام بود.
تیم مذاکره کننده بازی روس ها را خورد

این نماینده اسبق مجلس گفت: در نهایت زمانی که با افزوده شدن برخی دیپلمات ها به 
تیم مذاکره کننده و واقعی و عملیاتی شدن مذاکره، امکان توافق شکل گرفت در نهایت 
شــاهد بودیم که این تیم تا حد زیادی، بازی روس ها را خورد. در واقع اولیانوف برنده 
شکست برجام بود و به حدی موضوع را طولانی کردند که عملا احیای برجام فراهم 
نشد. فلاحت پیشه تاکید کرد: در موضوع اجرا بود که اولین بار روس ها مانع ایجاد کردند 
و پس از آن، همه چیز بهم ریخت. بر این باورم حتی اگر طرفین به آن مسیری که قطع 
شد و بر دو متن اولی که توافق کرده بودند بازگردند در زمان اجرا می توان نتیجه گرفت. 

الان شرایط به گونه ای است که برجام تا حدود زیادی از دستور کار خارج شده است.

فلاحت پیشه: تیم مذاکره کننده ایران از روس ها بازی خورد
تهران و واشنگتن فرصت احیای برجام را از دست دادند
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